
"Kdo ho totiž zdraví, je podílníkem na jeho ničemných skutcích." 

2. Janův 11 

Tento biblický text je velmi dobře znám Jehovovým 

svědkům, je stále opakován v jejich publikacích a pro-

bírán na náboženských shromážděních. Možná tvoří 

samotný základ jejich postojů obecně, zejména vůči 

těm, kteří byli kdysi Svědky. 

O tom, jak se máme chovat k člověku, který "nezůstá-

vá v Kristově učení", čteme: "Nepřijímejte ho nikdy 

do svých domovů ani ho nezdravte. Kdo ho totiž zdra-

ví, je podílníkem na jeho ničemných skutcích." 

(2.  Jana 9–11) S vyloučenými nemluvíme o duchov-

ních věcech a společensky se s nimi nestýkáme. Stráž-

ná věž z 1. června 1982 na straně 15 uvedla: "I ten nej-

kratší pozdrav, například 'Nazdar', může být někomu 

prvním krokem, z něhož se vyvine rozmluva a poz-

ději možná i přátelství. Chtěli bychom udělat takový 

první krok vůči osobě, jíž byla odňata pospolitost?"1  

To jsou velmi vážná tvrzení, naneštěstí nejsou jen teo-

retickou úvahou, jsou velmi striktně dodržována té-

měř všemi Svědky. Možná patří vůbec k největšímu 

poutu, která drží celou církev Jehovových svědků po-

hromadě a znemožňuje svobodné zkoumání Písma. 

Jsou však přísně vyžadované důsledky tohoto výkla-

du 2. Janova listu veršů 9 až 11 vůbec podloženy kon-

textem nebo jsou od kontextu tvrdě odděleny a úče-

lově zneužívány? 

Na které části Kristova učení apoštol trvá? 

Běžný Svědek předpokládá, že apoštol Jan chápe Kri-

stovým učením, o kterém se zmiňuje ve verši 9, totéž, 

co vykládá Strážná Věž. Je tomu opravdu tak? Kterou 

část Kristova učení Jan zdůrazňuje, zjistíme snadno 

z kontextu: 

Láska je v tom, že žijeme podle jeho přikázání. A to 

je přikázání, které jste slyšeli od začátku, že máte žít 

v lásce. Do světa totiž vyšlo mnoho podvodníků, kteří 

neuznávají Ježíše Krista, který přišel v těle. Každý ta-

kový je podvodník a antikrist. Dávejte na sebe pozor, 

abyste nepřišli o to, na čem jsme pracovali, ale abyste 

dostali plnou odměnu. Nikdo, kdo zachází dál a ne-

drží se Kristova učení, nemá Boha. Ten, kdo se to-

hoto učení drží, má Otce i Syna. Pokud k vám někdo 

přichází s jiným učením, než je toto, nepřijímejte ho 

k sobě domů ani ho nezdravte. Kdo ho totiž zdraví, 

podílí se s ním na jeho špatném jednání. (2. Jan 6-11) 

 
1 Cituji z Dodatku Jak se chovat k vyloučenému z knihy 

"Zachovávejte se v Boží lásce". 
2 Koloským 4:14 

Výklad Společnosti se opírá o popis člověka, který se 

nedrží Kristova učení, a mlčky se předpokládá, že 

všechny materiály šířené Společností Strážná věž jsou 

Kristovým učením. 

Apoštol Jan byl posledním apoštolem působícím na 

samém sklonku apoštolského věku někdy kolem roku 

100 n.l. (Jan 21:21-23) Je velmi poučné všimnout si, 

která konkrétní část Kristova učení dělá apoštolu Jano-

vi starost. 

Do světa totiž vyšlo mnoho podvodníků, kteří neuzná-

vají Ježíše Krista, který přišel v těle. Každý takový je 

podvodník a antikrist. (NS2019, verš 7) 

Gramaticky je správnější český studijní překlad: 

Neboť do světa vyšli mnozí svůdci, kteří nevyznávají 

Ježíše Krista přicházejícího v těle; každý takový člo-

věk je svůdce a antikrist. 

Tento problém, problém Ježíše přicházejícího v těle, 

Jana silně zaměstnával, neboť 2. dopis potvrzuje to, 

co Jan napsal už ve svém 1. dopise: 

Milovaní, nevěřte všemu, co je duchovní, ale rozlišujte, 

zda jsou ti duchové z Boha. Do světa totiž vyšla spousta 

falešných proroků. Podle tohoto poznávejte Božího Du-

cha: každý duch, který vyznává Ježíše Krista přišlého 

v těle, je z Boha. Žádný duch, který nevyznává Ježíše 

Krista přišlého v těle, ovšem není z Boha, ale je to ten 

duch Antikrista, o němž jste slyšeli, že má přijít. Už teď 

je na světě! (1. Jan 4:1-3, NBK) 

V době kolem roku 100 n.l. se Jan potýkal s názory 

ohledně toho, kdo je Ježíš. Přišel v těle tak, jak to po-

pisuje podrobně o desítky let dříve ve svém evangeliu 

Lukáš, profesí lékař2, který se podrobně vyptával oči-

tých svědků, a který jako lékař věděl na co se ptát? 

(Lukáš 1:1-4, 26-38) Nebo to bylo jinak? 

Tento problém nezmizel s odchodem posledního apo-

štola, je tu s námi dodnes, doslova promořil skoro uče-

ní všech církví, které samy sebe považují za křesťan-

ské, za lpící na Kristově učení. V případě Jehovových 

svědků zásadně ovlivňuje jejich každodenní jednání. 

Kdo je Ježíš podle učení Strážné věže?3 

Bible ukazuje, že podobně i Michael je jen další jméno 

pro Ježíše Krista. Tímto jménem je označován v době 

3 Představám křesťanských církvích hlavního proudu je 

věnován dodatek 1 
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před svým příchodem na zem a po vystoupení do 

nebe4  

Společnost Strážná Věž učí, že Ježíš už před svým na-

rozením podrobně popsaným zejména Lukášem exis-

toval v nebi jako archanděl Michael.5  

Každý průměrný čtenář Bible si může snadno ověřit, 

jak to bylo po vystoupení do nebe. Pokud totiž uvěří-

me učení Strážné věže, musí nás udeřit řada rozporů. 

Když byl Ježíš vzkříšen, v jakém těle vlastně byl? 

V těle, které měl před vzkříšením nebo v úplně no-

vém těle? Bylo to tělo andělské nebo lidské? 

Během doby po vzkříšení byl Ježíš ještě 40 dnů na ze-

mi. Stále ještě jej učedníci i andělé nazývají Ježíš. Do-

konce v okamžiku nanebevzetí sdělili dva andělé: 

Galilejští muži, proč tu stojíte a díváte se k nebi? Ježíš, 

který byl od vás vzat do nebe, přijde stejným způsobem, 

jak jste ho viděli do nebe odcházet. (Skutky 1:11)   

A v nebi? Jak jej nazývali apoštolové? Třeba Jan: 

A pokud někdo přesto zhřeší, máme u Otce pomocní-

ka, Ježíše Krista, toho bezúhonného. (1 Jan 2:1) 

O několik desetiletí předtím, apoštol Pavel: 

Je totiž jeden Bůh a jeden prostředník mezi Bohem 

a lidmi, člověk Kristus Ježíš (1. Tim 2:5) 

Autoritativní vykladači Strážné věže mají zřejmě jiné 

informace než apoštolové. Kdo nám však pomůže 

k získání odměny od Boha? 

Zvěstují Svědkové "Ježíše přicházejícího v těle"? 

Mohou Svědkové, pokud se nad tím ovšem zamyslí, 

říkat, že zvěstují Ježíše přišlého v těle? Nehlásají spí-

še archanděla Michaela přišlého v těle Ježíše? 

Výše uvedené texty z 1. Jana 4 a z 2. Jana bychom 

mohli s ohledem na Svědky parafrázovat: 

Milovaní, nevěřte všemu, co je duchovní, ale rozlišujte, 

zda jsou ti duchové z Boha. Do světa totiž vyšla spousta 

falešných proroků. Podle tohoto poznávejte Božího Du-

 
4 Cituji z Dodatku Kdo je archanděl Michael v knize "Co 

Bible doopravdy říká". 
5 Naneštěstí to není ojedinělý názor, velmi rozšířená před-

stava je, že Ježíš existoval už před svým narozením jako 

Bůh Syn buď rovnocenný s Bohem nebo Mu podřízený, 

jiní tvrdí jako duchovní bytost či anděl. 
6 Kdyby Ježíš doslova přišel z nebe, kde už dávno žil jako 

anděl, jaký smysl by mělo brát tento rozhovor jako vážné 

cha: každý duch, který vyznává Ježíše Krista přišlého 

v těle, je z Boha. Duch, který vyznává archanděla Mi-

chaela přišlého v těle Ježíše Krista, ovšem není z 

Boha, ale je to ten duch Antikrista, (1. Jan 4:1-3) 

Do světa totiž vyšlo mnoho podvodníků, kteří neuzná-

vají Ježíše Krista, který přišel v těle. Každý takový je 

podvodník a antikrist. Dávejte na sebe pozor, abyste 

nepřišli o to, na čem jsme pracovali, ale abyste dostali 

plnou odměnu. Nikdo, kdo zachází dál a nedrží se Kri-

stova učení, nemá Boha. Ten, kdo se tohoto učení drží, 

má Otce i Syna. Pokud k vám někdo přichází s jiným 

učením, než je toto, [totiž, že archanděl Michael při-

šel v těle Ježíše Krista], nepřijímejte ho k sobě do-

mů ani ho nezdravte. Kdo ho totiž zdraví, podílí se 

s ním na jeho špatném jednání. (2. Janův 6-11) 

Z uvedeného vyplývá pro svědky velmi překvapivý 

závěr. Každý, kdo vyznává Ježíše Krista přicháze-

jícího v těle tak, jak to nejpodrobněji popsal Lukáš, 

by se neměl společensky stýkat se Svědky, ani 

je zdravit natož je zvát dál!  

Závěr pro skutečného Kristova učedníka 

Dávejte na sebe pozor, abyste nepřišli o to, na čem jsme 

pracovali, ale abyste dostali plnou odměnu. (2 Jan 8) 

Toužíme-li po tom, abychom dostali plnou odměnu, 

budeme se si dávat pozor na to, abychom nepřijímali 

všechny ty, kteří "nevyznávají Ježíše Krista přicháze-

jícího v těle", tedy ani Jehovovy svědky.  

A závěr pro Svědky?  

Na tomto až překvapivě krátkém příkladu lze pocho-

pit, jak Společnost SV, při svých výkladech kouskuje 

texty Písma a spojuje je tak, aby vyhovovaly předem 

daným představám, které se zdají tak logické a půso-

bivé jedině díky propracovanému masírování "školí-

cím systémem Království".  

Koho nám připomíná toto zacházení s Písmem? 

Pokud jsi6 Boží syn, skoč dolů. Je totiž napsáno: 'Dá 

ohledně tebe příkaz svým andělům'7 a 'ponesou tě na ru-

kou, abys nenarazil nohou na kámen.'8 (Matouš 4:6) 

pokušení? Vše by přece už dávno věděl! Představa před-

pozemské existence Ježíše úplně ničí dramatičnost Ježíšo-

vy úlohy a příkladu pro nás jako lidi. Z celého příběhu se 

místo naléhavého apelu, a také jasné naděje pro jeho učed-

níky, stává něco na způsob televizní vánoční pohádky.  
7 Žalm 91:11 
8 Žalm 91:12 



 

Jak dopadla tato „nabídka“? 

Je také napsáno: 'Nebudeš pokoušet Pána, svého Boha  

To je část dobře známého rozhovoru mezi Satanem a 

Ježíšem. "Šikovně" vybraný text může být zcela zne-

škodněn "nehodící se" pasáží. K tomu je ovšem tře-

ba znát Písmo sám za sebe, ne z druhé ruky, spoléhat 

se na samozvané "autority". 

Ježíš, Boží syn, neskočil, neskočil dolů ani neskočil 

obrazně na Satanův "špek", díky svému poznání, kte-

ré získal přímo z Písma, tedy ze spisů, které dnes zná-

me jako Starý zákon; nebylo třeba, aby si je "přinesl 

z nebe".  

Takový skok ovšem může znamenat katastrofu, ztrátu 

života nebo pořádné potlučení.9  

Vážné omyly ve výkladech Písma se zdaleka netýkají 

jen Svědků, nicméně postupy Společnosti SV vůči 

svým stoupencům patří k nejtvrdším vůbec a také 

mají naprosto nemilosrdné následky, v tomto případě 

vedou ke zničení vztahů mezi lidmi, vztahů trvajících 

mnoho desítek let, mezi lidmi, kteří se dobře znají, jen 

proto, že se některý z nich snaží přijít na to, co Písmo 

říká skutečně mimo publikace šířené Organizací. 

Co s tím mohu dělat? 

Není snadné se z takové situace dostat. Ale kdo říká, 

že být Kristovým učedníkem je snadné? 

Pamatujte na moje slova: Otrok není větší než jeho pán. 

 
9 Mnozí Svědkové se takto zbytečně potloukli, například 

ztrátou styků s nejbližšími lidmi, nevhodnou léčbou díky 

"informacím", co znamená zdržovat se krve, úrazy v dolech 

kvůli "výkladu" křesťanské neutrality vyžadující 11 let 

v dolech jako náhradu za základní vojenskou službu, ne-

Pokud pronásledovali mě, budou pronásledovat i vás, 

pokud zachovávali mé slovo, budou zachovávat i va-

še.10 

Proto je naléhavé si uvědomit: 

Vždyť Bůh nám nedal ducha zbabělosti, ale [du-

cha] síly a lásky a zdravé mysli.11  

Pokud mám velké obavy z následků, zřejmě ve mně 

nepůsobí tento duch. Jak můžeme dosáhnout, aby 

v nás tento duch působil? 

Neustále proste, a bude vám dáno; neustále hledejte, 

a naleznete; … oč více dá Otec v nebi svatého ducha 

těm, kdo ho prosí! (Luk 11:9, 13) 

Všimněme si slova neustále. To znovu zdůrazňuje Je-

žíšův bratr Jakub:  

Jestliže tedy někomu z vás chybí moudrost, ať stále 

prosí Boha, neboť všem dává štědře a bez kárání; a bu-

de mu dána. Ať však stále prosí ve víře a vůbec nepo-

chybuje… (Jakub 1:5, 6a) 

Tyto rady už během staletí četli, a právě čtou mnozí 

křesťané po celém světě v mnoha různých řečech, 

rozhodně je znakem pokory brát v úvahu i jiné upřím-

né lidi hledající Pravdu. Někteří úsilí o pochopení Pís-

ma věnovali celý život a výsledky svého bádání ulo-

žili do svých překladů Bible, biblických encyklopedií 

a slovníků. 

Zdůrazňuji tuto myšlenku kvůli zkušenostem, které 

možností sehnat rozumně placenou práci kvůli podcenění 

odborného vzdělání atd atd.  
10 Jan 15:20 
11 2 Tim 1:7 
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jsem získal ze styku s některými bývalými Svědky, 

kteří mají tento postoj: 

Čtu si Bibli sám, prosím Boha o svatého ducha a ten mi 

pomáhá k porozumění Písmu. Nic dalšího nepotřebuji. 

Mám svou víru a nedám si do toho od nikoho mluvit. 

Takový přístup si lze snadno osvojit díky omezeným 

osobním zkušenostem s tou "svou" církví, ale je sotva 

omluvitelný. Skutečně věřím Ježíšovu slibu o získání 

množství bratrů a sester, když budu jeho učedníkem? 

To, že mě ti, které jsem znal, a že se prokázali jako 

falešní, neznamená, že takoví vůbec neexistují. 

Hledat takové souvěrce není zde, v České republice, 

snadné – kvůli jazykové omezenosti a kvůli zde "za-

bydleným" představám vůbec –, ale jiná cesta prostě 

neexistuje. 

Zde popisuji svou dnes už přes 20 let trvající zkuše-

nost. Mohu potvrdit, že Ježíšem slíbení jeho bratři 

existují, což mě v mém věku více než 80 let skutečně 

pohání při mé evangelizaci, ať už jsou momentální 

výsledky jakékoli. Toto hledání vyžaduje značnou ná-

mahu a skutečnou víru. 

Bez víry je nadto nemožné líbit se [mu], neboť ten, kdo 

se přibližuje k Bohu, musí věřit, že je a že se stává dár-

cem odměny těm, kdo ho s opravdovostí hledají.12 

Mohu potvrdit, že v tomto pomateném a bloudícím 

světě  

  …Bůh nám nedal ducha zbabělosti, ale [ducha] 

síly a lásky a zdravé mysli.11 

Podrobně viz http://focusonthekingdom.eu

Dodatek pro ty, kdo nejsou Jehovovými svědky, ani jimi nebyli 

Pro Jehovovy svědky je "zásada" falešně odvozená 

z 2. Jana 9-11 téměř určující pro chování členů, což 

má velmi negativní důsledky; pokud se některý Svě-

dek pokusí hledat vysvětlení Písma mimo publikace 

šířené ústředím Společnosti Strážná věž, velmi tím 

riskuje, pokud se o tom dozví některý další Svědek, 

že bude totiž označen jako "odpadlík". To v důsledku 

znamená, že s ním všichni ostatní "loajální" Svědko-

vé včetně nejbližší pokrevní rodiny přeruší jakékoli 

styky. Jinak by i jim hrozil stejný úděl. To může zna-

menat, že se už nikdy v životě nesetká se svými rodiči, 

sourozenci, dětmi či vnoučaty. Protože celý předcho-

zí život se stýkal společensky skoro výhradně jen se 

členy uzavřené komunity Svědků, je náhle sám bez 

jakýchkoli společenských styků, vpravdě úděl k nes-

nesení. 

Svědkové tedy stojí na pomyslné stupnici uzavřeno-

sti jako krajní případ. Jak je tomu ale u stoupenců té-

měř všech ostatních křesťanských církví, skupin a 

hnutí, které se vzájemně neshodnou na výkladu Písma? 

Každý upřímný člověk považující se za Kristova ná-

sledníka si musí položit velmi nepříjemnou otázku: Je 

pro mne rozhodující, co slyším z kazatelny a při obřa-

dech, nebo to, co říká Písmo? 

Ježíš ukončil své nejznámější kázání, kázání na hoře, 

 
12 Heb 11:6 

tím, že předpověděl velmi nepohodlnou situaci:       

Ne každý, kdo mi říká: 'Pane, Pane‘, vejde do království 

Nebes, ale ten, kdo činí vůli mého Otce, který je v nebe-

sích. Mnozí mi v onen den13 řeknou: 'Pane, Pane, 

což jsme tvým jménem neprorokovali a tvým 

jménem nevyháněli démony a tvým jménem neučinili 

mnoho mocných činů?' A tehdy jim vyznám: 'Nikdy 

jsem vás neznal. Odejděte ode mne, činitelé nepravosti.' 

Každý, kdo slyší tato má slova a činí je, bude tedy podo-

ben muži prozíravému, který postavil svůj dům na ská-

le. A spadl déšť a přihnaly se vody a zaduly větry a ude-

řily na ten dům — ale nezřítil se, neboť byl založen na 

skále. A každý, kdo slyší tato má slova a nečiní je, bude 

podoben muži pošetilému, který postavil svůj dům na 

písku. A spadl déšť a přihnaly se vody a zaduly větry a 

udeřily na ten dům — a zřítil se a jeho pád byl veliký. 

Problém, který doslova drtí Jehovovy svědky, není ni-

jak moc vzdálen pro každého upřímného člověka po-

važujícího se za Kristova následníka. 

Když se nyní vrátíme ke skutečnému významu té kon-

krétní části Kristova učení, kterou opakovaně zdůraz-

ňuje apoštol Jan, Ježíšův nejmilejší apoštol, co zjistí-

me o svém postoji? Jan píše: 

A to je ta láska: abychom chodili podle jeho přikázání. 

To je to přikázání, o kterém jste od počátku slyšeli, že 

13 "Onen den" není den smrti člověka, je to den Ježíšova 

návratu na zem, viz Skutky 3:21, 1. Tesalonickým 4:13-17 

http://focusonthekingdom.eu/
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v něm máte chodit. Neboť do světa vyšli mnozí svůdci, 

kteří nevyznávají Ježíše Krista přicházejícího 

v těle; každý takový člověk je svůdce a antikrist. Dá-

vejte si pozor, abyste nepřišli o to, na čem jsme praco-

vali, ale abyste dostali plnou odměnu. Každý, kdo za-

chází dále a nezůstává v učení Kristově, nemá Boha; 

kdo zůstává v učení Kristově, má i Otce i Syna. Přichá-

zí-li někdo k vám a nepřináší toto učení, nepřijímejte 

ho do domu ani ho nezdravte; (2. Jan 6-11)  

Milovaní, nevěřte každému duchu, ale zkoumejte du-

chy, jsou-li z Boha; neboť do světa vyšlo mnoho faleš-

ných proroků.  Podle toho poznávejte Ducha Božího: 

Každý duch, který vyznává Ježíše Krista, jenž při-

šel v těle, je z Boha. A žádný duch, který nevyznává 

Ježíše Krista, jenž přišel v těle, není z Boha. To je 

ten duch Antikrista, o němž jste slyšeli, že přichází, a 

který již nyní je ve světě. (1. Jan 4:1-3)
 

Je dnes běžné, že moje církev vyznává Ježíše Krista 

přicházejícího v těle? Můžete si to snadno ověřit. Me-

zi vzdělanými teology panuje představa, že Ježíš před-

tím, než se narodil, jak to popisuje Lukáš a potvrzuje 

Matouš, existoval už věky jako Bůh Syn. Průměrný 

návštěvník bohoslužeb či sborových setkání se do 

hlubších úvah raději nepouští kvůli nesrozumitelnosti 

dotyčné představy, ale prakticky každý běžně věří, že 

Bůh se stal člověkem.  

Pokud si dosadíme tuto představu do výše uvedených 

Janových textů, můžeme je parafrázovat takto: 

Milovaní, nevěřte každému duchu, ale zkoumejte du-

chy, jsou-li z Boha; neboť do světa vyšlo mnoho faleš-

ných proroků.  Podle toho poznávejte Ducha Božího: 

Každý duch, který vyznává Ježíše Krista, jenž přišel v 

těle, je z Boha. A každý duch, který vyznává Boha, 

jenž přišel v těle Ježíše Krista, není z Boha. To je 

ten duch Antikrista, o němž jste slyšeli, že přichází, a 

který již nyní je ve světě. (1. Jan 4:1-3) 

Neboť do světa vyšli mnozí svůdci, kteří nevyznávají 

Ježíše Krista přicházejícího v těle; každý takový člověk 

je svůdce a antikrist. Dávejte si pozor, abyste nepřišli o 

to, na čem jsme pracovali, ale abyste dostali plnou od-

měnu. Každý, kdo zachází dále a nezůstává v učení 

Kristově, nemá Boha; kdo zůstává v učení Kristově, 

má i Otce i Syna. Přichází-li někdo k vám a nepřináší 

toto učení, ale tvrdí, že v těle Ježíše Krista přišel 

sám Bůh, nepřijímejte ho do domu ani ho nezdrav-

te; (2. Jan 6-11) 

Už jen první přiblížení k této části Kristova učení nám 

ukazuje, že představy zakořeněné v naší církvi nejsou 

v souladu s myšlením apoštola Jana. Pokud bychom 

si snad troufli seznámit s tímto rozporem kohokoli 

z loajálních členů naší církve, co bude asi následovat? 

 Nedostaneme se rázem do velmi podobné, ne-li shod-

né situace, o jaké je výše řečeno, že se do ní dostá-

vá Jehovův svědek pátrající po tom, co skutečně učí 

Ježíš a jeho tehdejší učedníci? 

Podrobně viz http://focusonthekingdom.eu  
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